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Datum,

Obavjestavam Vas da ce na osnovu clana 187 Poslovnika Skupstine Crne Gore,

pitanje predsjedniku Vlade, na Jedanaestoj - posebno] sjednici Prvog redovnog

(proljecnjeg) zasijedanja zakazane za 18.07.2018. godini, postaviti ovlascenl

predstavnik Kluba poslanika Demokratske partije socijalista, poslanik Miodrag

Vukovic
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SKUPSTINA CRNEGORE

Predsjedniku

Ivanu Brajovicu

DEMOKfWSKA PARTUA

SOCIJALISTA CRNEGOREi

81000 Podgorica
BuIevarSv. Petra Cetirijskog 10

tel:020/ 242 161

faks: 020/ 247 572

e-mail: klub.dps(5)skupstina.me

Broj:

Datum,

Na osnovu clana 187 Poslovnika Skupstine Crne Gore, u ime poslanickog
kluba DPS-a, predsjedniku Vlade, postavljam sljedece pitanje:

Uvazeni gospodine Markovicu,

Prije nedelju dana boravili ste u Londonu na Samitu Zapadnog Balkana u
okviru Berlinskog procesa, petog po redu. Molim vas da poslanike 1 gradane
upoznate sa rezultatima posljednjeg susreta sa premljerima Zapadnog
Balkana, prije svega, koji su im dometi. Sto su ocekivanja Vlade Crne Gore
od ovoga procesa, posebno imajuci u vidu pltanja stabilnosti, ekonomije,
povezivanja nauke i novih prilika za mlade ljude?

OBRAZLOZENJE:

Berlinski proces, kao diplomatska inicijativa drzava clanica EU za

intenzivniju i tjesnju saradnju izmedu clanica kandidatkinja za EU, sa

krajnjim ciljem prosirivanja EU, poceo je konferencijom o Zapadnom

Balkanu u Berlinu 2014. godine. Druga je odrzana u Becu, treca u Parizu,

cetvrta u Trstu i peta ove godine u Londonu. Ova inicijativa bila je

pokrenuta u periodu najveceg evroskepticizma, u trenutku kada je
predsednik Evropske komisije, gdin Zan-Klod junker, najavio da se EU nece

prosirivati narednih pet godina. Razvoj ove inicijative isao je u vise pravaca,



DEMOKRATSKAPARTIJAi

SOCIJALISTA CRNEGORE/

a njena primarna funkdja je bila ekonomsko snazenje i saradnja medu

drzavama kandidatkinjama. Otkada je Berlinski proces krenuo, zapoceto je

nekoliko projekata od interesa za region, sto znad da ga ne treba zaustaviti,

kako je planlrano, naokon pet godina, vec ga nastaviti 1 nakon 2018. godine.

Jedan od najkonkretnijlh rezultata ovoga procesa je uspostavljanje

Regionalne kancelarije za saradnju mladih [RYCO] po ugledu na njemacko -

francuski model. Njeno sedlste nalazl se u Tirani, a osnovna teznja joj je da

postane primjer dobre prakse u regionalnoj saradnji na Zapadnom Balkanu

i da doprinese mlroljublvoj i demokratskoj saradnji u regionu. Njena

djelatnost bice narocito aktlvna u oblasti uspostavljanja saradnje s

univerzitetima i istrazivacima, kao i sa civilnim drustvom, kako bi

podrzavala interkulturalne istrazivacke projekte u regionu, doprinijela

razvoju nauke i podstakla mlade ljude da razvoj omiadinske politike

podignu na najvisi nivo. Drzave regiona „pate" od ekonomske zaostalosti,

razvoj nauke i tehnologije mora biti u srzi njihovih politika. Crna Gora bi

trebalo da nade pravi put do sredstava koja su namijenjena za ove politike,

a cini se da je put nauke najbrze moze dovesti do cilja - ekonmoske

stabilnosti i mogucnosti da po rastu BDP-a dugo bude prva drzava u

regionu. Valja istaci i da je Crna Gora, uz Makedoniju, najvise ucinila u

oblasti rjesavanja bilateralnih sporova. Finalizacija granicnog spora sa

Bosnom i Hercegovinom i demarkacija izmedu Crne Gore i Kosova

predstavljaju dobar primjer politicke volje za regionalnu saradnju.



rrjo^

CRNA G05A

SKUPSTiN'A r.-v.-
PHI.MUENO:

'ZS- ̂  •^V. Gon
NLAWUKACIUNI yy v""" —
BROJ:

VE2A:
—

EPA:

SKRACENICA; 1 -ftiLOO:

Broj: 01 - Ipoi-

Podgorica, 23. jul 2018. godine

SKUPSTINA CRNE GORE

Gospodin Ivan Brajovic, predsjednik

Postovani predsjednlce,

U skladu sa stavom 7 clana 187 Poslovnika Skupstlne Crne Gore u
prilogu dostavljam pisane odgovore na poslanicka pitanja postavljena tokom
Premijerskog sata odrzanog 18. jula 2018. godine, kako bi isti bili dostavljeni
uvazenlm poslanicima.

S uvazavanjem.

Markovic

W /y. , ''> •



Klub poslanika Demokratske partije socijalista Crne Gore

Prof, dr Miodrag Vukovic

POSLANICKO PITANJE

Na osnovu clana 187 Poslovnika Skupstine Crne Gore, u ime poslanickog kluba DPS-a,
predsjedniku Vlade, postavljam sljedece pitanje:

Uvazeni gospodine Markovicu,

Prije nedelju dana boravili ste u Londonu na Samitu Zapadnog Balkana u okviru Berlinskog
procesa, petog pa redu. Molim vas da poslanike i gradane upoznate sa rezultatima posljednjeg
susreta sa premijerima Zapadnog Balkana, prije svega, koji su im dometi. $to su ocekivanja
Vlade Crne Gore od ovoga procesa, posebno imajud u vidu pitanja stabilnosti, ekonorhije,
povezivanja nauke i novih prilika za mlade ljude?

OBRAZLOZENJE

Berlinski proces, kao diplomatska inicijativa drzava clanica EU za intenzivniju i tjesnju saradnju
izmedu clanica kandidatkinja za EU, sa krajnjim ciljem prosirivanja EU, poceo je konferencljom
0 Zapadnom Balkanu u Berlinu 2014. godine. Druga je odrzana u Becu, treca u Parizu, cetvrta
u Trstu 1 peta eve godine u Londonu. Ova inicijativa bila je pokrenuta u periodu najveceg
evroskepticizma, u trenutku kada je predsjednik Evropske komislje, gdin Zan-Klod Junker,
najavio da se EU nece prosirivati narednih pet godina. Razvoj eve inicijative isao je u vise
pravaca, a njena primarna funkcija je bila ekonomsko snazenje i saradnja medu drzavama

kandidatkinjama. Otkada je Berlinski proces krenuo, zapoceto je nekoliko projekata od
interesa za region, sto znaci da ga ne treba zaustaviti, kako je planirano, nakon pet godina, vec
ga nastaviti i nakon 2018. godine. Jedan od najkonkretnijlh rezultata ovoga procesa je'
uspostavljanje Regionalne kancelarije za saradnju mladih (RYCO) po ugledu na njemacko-
francuski model. Njeno sjedliste nalazi se u Tirani, a osnovna teznja Joj je da postane primjer
dobre prakse u regionalnoj saradnji na Zapadnom Balkanu i da doprinese miroljubivoj i
demokratskoj saradnji u regionu. Njena djelatnost bice narocito aktivna u oblasti

uspostavljanja saradnje s univerzitetima i istrazivacima, kao i sa civilnim drustvom, kako bi
podrzavala interkulturalne Istrazivacke projekte u regionu, doprinijela razvoju nauke i
podstakia mlade ljude da razvoj omiadinske politike podignu na najvisi nivo. Drzave regiona
,,pate" od ekonomske zaostalosti, razvoj nauke i tehnologije mora bit! u srzl njihovih politika.
Crna Gora bi trebalo da nade pravi put do sredstava koja su namijenjena za ove politike, a cini
se da je put nauke najbrze moze dovesti do cilja — ekonmoske stabilnosti i mogucnosti da po
rastu BDP-a dugo bude prva drzava u regionu. Vaija Istaci i da je Crna Gora, uz Makedoniju,
najvise ucinila u obiasti rjesavanja bilateralnih sporova. Finalizacija granicnog spora sa Bosnom
1 Hercegovinom i demarkacija izmedu Crne Gore i Kosova predstavljaju dobar primjer politicke
volje za regionainu saradnju.



ODGOVOR PREDSJEDNIKA VLADE

Hvala vam gospodine predsjednice, uvazeni podpredsjednice, generalni sekretare, uvazeni

poslanici,

Postovani poslanice Vukovicu,

Iz ovoga sto ste posebno rekli u obrazlozenju, gotovo da se nema sta novo dodati i da je sve

jasno. AlHpak drzacu se onoga sto je poslovnicka procedura.

Dakle, Samit koji je odrzan 10. jula eve godlne u Londonu, kao sto ste rekli, bio je peti samit u

okviru Berlinskog procesa, diplomatske inicijative koju je kroz konferenciju o Zapadnom

Balkanu pokrenuia kancelarka Angela Merkei 2014. godine.

Kao sto znate, Beriinski proces vec se pokazao kao jedna od najznacajnijih i najuspjesnijih

inicijativa koja drzave Zapadnog Baikana na poseban nacin priprema za cianstvo u Evropskoj

Uniji. Paraielno sa tim, uspostavija se efikasnija saradnja izmedu zemaija regiona. Nakon

pocetne agende koja je obuhvatala teme povezivanja u oblastima energetike i saobracaja,

Proces sada obuhvata i regionainu saradnju u gotovo svim znacajnijim oblastima za razvoj

Zapadnog Baikana.

Prethodni samit, odrzan u Trstu 12. jula 2017. godine, bio je usmjeren na sedam oblasti - od

agende povezivanja u energetici I transportu, preko formiranja Transportne zajednice zemaija

Zapadnog Baikana, regionalne ekonomske integracije, saradnje mladih, podsticanja naucnih

Istrazivanja, saradnje sa civilnim sektorom, do bllateralnih odnosa i zajednickih izazova

terorizma, organizovanog kriminala, migracija i korupcije.

Nakon ovogodisnjeg uspjesnog samita Evropska unija-Zapadni Balkan u Sofiji pod bugarskim

predsjedavanjem, koji je takode obuhvatio teme komplementarne Berlinskom procesu,

LondonskI samit se nadovezao na ostvarene rezultate i nastavak ispunjavanja osnovnih ciljeva

ove inicijative.

Ekonomske, bezbjednosne teme kao i dobrosusjedski odnosl i pitanja nasljeda, bile su cetralne

teme Samita. Zahvaini smo britanskim domacinima i premijerki Mej na sirokoj viziji ovog

Samita, i jasnoj projekciji koliko su sve ove teme povezane i neophodne za bolju buducnost

Zapadnog Baikana. U regionu postoji potreba za odiucnijim bavljenjem svim otvorenim

pitanjima, i smatramo zajednickim uspjehom da su potpisane deklaracije o ratnim zlocinima I

nestalim licima.

Znacaj toga nije nista manji od postignutih dogovora u vezi sa ekonomskim ill bezbjednosnim

temama, koje su obuhvatale unapredenje regionalne ekonomske saradnje, borbu protiv

korupcije, razmjenu informacija oko terorizma, organizovanog kriminala i jacanja sajber

kapaciteta. Stavise, unapredenje saradnje i napredak zavise od suocavanja sa svakim



aspektom zivota koji moze biti opterecenje stabilnosti Regiona i razvoju dobrosusjedskih

odnosa.

Na Samitu je potpisana i Deklaracija o dobrosusjedskim odnosima gdje je konstatovana

konstruktivna uloga nase zemlje u definisanju I unapredenju odnosa sa susjedima.

Istovremeno, Crna Gora je jedina drzava koja se obavezala na konkretne aktivnosti u

narednom periodu, a to je dovrsavanje granicnih sporazuma sa susjednim zemljama. Kao sto

znate, granicna pitanja Crne Gore vec u ovom trenutku nijesu otvorena politicka pitanja.

Posebno nakon posljednjeg primjera ratifikacije Sporazuma o granici sa Kosovom, ona su u

vecoj mjeri administrativna i tehnicka.

Dakle, potvrdili smo da ne cekamo da nam drugi rjesavaju probleme, vec znamo svoje

prioritete i uvjereni smo u dobre odnose sa susjedima sto podrazumljeva konstruktivno

rjesavanje svih biiaterainih pitanja. To u praksi pokazuje da su evropske vrijednosti sastavni

dio naseg^djelovanja. Zato ovdje zelim da istaknem, u duhu tema o kojima se diskutovalo u

Londonu, 1 veliki napredak za region nakon dogovora izmedu Makedonije i Grcke o pitanju

drzavnog imena, koji je omogucio da Makedonija na samitu NATO odrzanom odmah nakon

Londonskog samita, dobije poziv za otpocinjanje pristupnih pregovora sa Alljansom.

Uvazeni poslanice Vukovicu,

Crna Gora, kao jedna od najuspjesnijih ucesnica Berlinskog procesa vec je imala zapazene

koristi od ovog Procesa. A londonski Samit je u potpunosti ispunio nasa ocekivanja. Vazan dio

njegovog uspjeha je i vizija daljeg razvoja znacajnih inicijativa, pogotovo.kad su u pitanju miadi

ljudi. Britanski domacini objavili su povecanje finansiranja digitalnih vjestina u Regionu, sto ce

posebno biti vazno za omladinu i njihove izvjesnije prilike da odgovore izazovima savremenih

zahtjeva trzista, mislim da se radi o negdje oko 12 miliona funti. Omiadinska udruzenja i

organizacije civiinog drustva imale su znacajnu ulogu na Samitu u pogledu definisanja pristupa

kako zadrzati mlade ijude i povecati zaposlenost u Regionu.

Posebno ste u svom obrazlozenju spomenuil Regionainu kancelariju za saradnju mladih RAJKO

(RYCO), koja je proistekia iz Berlinskog procesa, i o cijem znacaju se diskutovalo na Samitu.

Posebno smo ponosni na cinjenicu da je Crna Gora prva drzava koja je ispunila sva tri usiova

za formiranje Kanceiarlje, a odnose se na potplsani Sporazum o njenom uspostavljanju.

Strategija prosirenja za Zapadni Balkan Iz februara 2018. govori o 6 glavnih Inicljativa u cilju

podrske Zapadnom Baikanu, a jedna od njihje i da se proslri obim Regionalne kancelarije za

mlade.

S tim u vezi, Crna Gora je prva zemija u Regionu koja je otvorila i lokainu kancelariju za miade

u juiu 2017. godine, koja se naiazi u okviru Omiadinskog centra u Podgorici, a pod okriijem

Direktorata za miade u okviru Minlstarstva sporta. Otvaranje ove kancelarije predstavija

dodatni podsticaj za mobllnost mladih, kako na nacionalnom, tako I na regionalnom nivou. To



vec obezbjeduje njihovu bolju povezanost i saradnju, jer je u pitanju regionaini odgovor na
zajednicke izazove i probleme omiadine.

Kroz prvi konkurs Regionalne kancelarije za saradnju mladih opredijeljeno je 900.000 eura za
jacanje mobilnosti i saradnju kroz zajednicke projekte. Ukupno je ucestvovalo 12.000
organlzacija sirom Regiona, a medu podrzanim projektima su 3 iz nase zemlje. Pored toga, iz

Crne Gore podrzano je jos 12 organlzacija koje u regionalnim projektima imaju partnerski
status. Projekti koji su podrzani u Crnoj Gori ukljucice mlade osobe Iz svlh sest drzava osnivaca
Regionalne kancelarije, i svi ovi programi posveceni su zajednickim aktivnostlma u pravcu
afirmacije novih generacija i priblizavanja jednih drugima.

Zelim da informisem ovaj Dom, i nase gradane, da sam upravo na temu zadrzavanja mladih

ljudi u zemlji, na Samitu uputio poziv kancelarki Merkel i drugim liderima Zapadnog Balkana,
da podrze projekat Instituta za odrzive tehnoiogije u Jugoistocnoj Evropi, koji Crna Gora
promovise, i koji moze imati transformacloni potencijal za Region, a samlm tim i za mlade Ijude
i profesionalce u nauci i istrazivanju.

Na kraju, treba biti vema zadovoijan cinjenicom da je u Londonu objavljen i novi garancioni

instrument od 150 miliona eura, koji se nadovezuje na rezultat samita u Sofiji na kojem je

objavljeno 190 miliona eura za saobracajnu povezanost Zelim da podsjetim da je na samitu u
Sofiji tada podrzan projekat Jardransko-jonskog autoputa, o cijem znacaju za Crnu Goru ne

treba posebno govoriti.

Polazeci od navedenih politickih odluka na najvisem nivou, Investlcioni okvir za Zapadni Balkan

(WBIF) Crnoj Gori je ove godine, u okviru Berllnskog procesa, dao saglasnost na bespovratnu
finansijku podrsku za dva veoma znacajna infrastrukturna projekta - budvansku zaobilaznicu

kao dio jadransko-jonske brze saobracajnice u iznosu od 42,1 miliona eura i novu podrsku
rekonstrukciji pruge Bar - Vrbnica u iznosu od 13,7 miliona eura,uz predhodni grant od 20
miliona eura koji je vec realizovan. Konacna potvrda finansiranja ocekuje se do kraja godine

od strane Evropske komisije. Zbog toga sam na samom pocetku rekao da je Crna Gora na celu
svih drzava koja u Berlinskom procesu koristi benefite koje on donosu u smislu razvoja
Infrastrukture.

Sa iondonskog samita najavljeno je i znacajno povecanje finansijske podrske koju ce

Ujedinjeno kraijevstvo izdvajati za Zapadni Balkan kroz razne biiateralne programe i u okviru
tema Berllnskog procesa. Crna Gora ostvaruje uspjesnu saradnju sa Ujedinjenim kraljevstvom
i raduje nas njihova posvecenost stabllnosti i evropskoj perspektivl Regiona, koju su potvrdiii
Zajedno sa liderima drzava clanica Evropske unije.

Zelim da potenciram znacaj koji je ovaj Samit dao nasoj zemlji, kroz priznanje svih napora i
aktivnosti koje smo na zajednickim pitanjima imali sa nasim partnerima u Evropskoj uniji.



Da zakljucim - Crna Gora je posebno motivisana da kao zemlja predvodnik u procesu

pridruzivanja, ojaca dinamiku i ostvari planirane ciljeve u integracionoj agendi, o cemu

svjedoci i Samit u Londonu.

Dakle,pos!anice Vukovicu, sledeci Samit je vec siedece godine u Varsavi I Poljska je zapocela

pripreme za njegovu organizaciju i odrzavanje.


